

قواعد وطرائق عمل منتدى

البرلمانيين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي¹

تم إقرارها في آذار/ مارس 2014 وتم تعديلها في نيسان/ أبريل 2017 وتشرين الأول/ أكتوبر 2019.

I. الولاية

قاعدة 1

منتدى البرلمانيين الشباب هو هيئة دائمة تابعة للاتحاد البرلماني الدولي مكرسة لتعزيز مشاركة الشباب الكمية والنوعية في البرلمانات وفي الاتحاد البرلماني الدولي.

II. الأهداف

القاعدة 2

1. تتمثل أهداف منتدى البرلمانيين الشباب فيما يلي:

- (أ) توسيع نطاق التنوع والشمول عن طريق زيادة حضور البرلمانيين الشباب في جمعيات الاتحاد البرلماني الدولي واجتماعات؛
- (ب) تعزيز القيمة المضافة للشباب في الاتحاد البرلماني الدولي من خلال إدماج منظور الشباب في جدول أعمال الاتحاد البرلماني الدولي وعمله وبناء الجسور بين الاتحاد البرلماني الدولي ومنظمات الشباب؛
- (ج) تحسين برلمانات وتعزيز الديمقراطية من خلال دعم مشاركة الشباب في البرلمانات والتواصل مع الشباب المنخرطين في السياسة؛ و

¹ في هذه القواعد، كلما تم استخدام الكلمات "مندوب" و"مقرر" و"مؤلف"، يجب تفسيرها على أنها تشير إلى كل من النساء والرجال.



(د) ضمان متابعة وتنفيذ أفضل للقرارات والتوصيات الواردة في قرار الاتحاد البرلماني الدولي بشأن "مشاركة الشباب في العملية الديمقراطية" ، الذي اعتمده الجمعية العامة الـ122 في بانكوك.

2. سيسهم المنتدى من خلال عمله في تحقيق أهداف الاتحاد البرلماني الدولي.

III. طرائق العمل

القاعدة 3

1. يجتمع منتدى البرلمانين الشباب في كل جمعية عامة للاتحاد البرلماني الدولي (انظر النظام الأساسي، المادة 24).
2. يناقش الموضوعات المدرجة على جدول أعمال الجمعية العامة من منظور الشباب ويقدم توصيات إلى اللجان والمجموعات والمجلس الحاكم.
3. يقوم منتدى البرلمانين الشباب بمناقشة القضايا الأخرى المتعلقة بالشباب وتقديم تقرير عنها إلى المجلس الحاكم.

IV. التشكيل

القاعدة 4

1. يمثل أعضاء الاتحاد البرلماني الدولي في اجتماعات منتدى البرلمانين الشباب من قبل مندوبيهم الذين تقل أعمارهم عن 45 عاماً.
2. يمكن أيضاً للمندوبين المهتمين بقضايا الشباب حضور اجتماعات منتدى البرلمانين الشباب بصفة مراقب.



V. مجلس منتدى البرلمانين الشباب

القاعدة 5

1. يمثل منتدى البرلمانين الشباب ويدير أعماله مكتب منتخب يعرف باسم "مجلس منتدى البرلمانين الشباب".
2. يقوم المجلس بإعداد دعوات منتدى البرلمانين الشباب بالتشاور مع الأمين العام، الذي يقوم بتنفيذ القرارات ذات الصلة التي يتخذها المجلس الحاكم والجمعية العامة.
3. يتألف المجلس من ممثلين عن كل من المجموعات الجيوسياسية للاتحاد البرلماني الدولي، رجل وامرأة.
4. يُنتخب المجلس كل سنتين.
5. يُنتخب أعضاء المكتب أو يُعاد انتخابهم في الدورة السنوية الأولى لمنتدى البرلمانين الشباب بالأغلبية المطلقة للأصوات المدلى بها.
6. يتأسس المجلس رئيس يكون عضواً في المجلس. يتم انتخابه/ا من قبل أعضاء المجلس.
7. يُنتخب الرئيس كل سنتين. لا يجوز للرئيس نفسه شغل منصبه لفترتين متتاليتين. يعتبر التناوب بين الجندين والتناوب الجيوسياسي إلزامياً في كل انتخاب للرئيس. يتم إجراء تصويت منفصل بالاقتراع السري عندما يكون هناك أكثر من مرشح من نفس الجندر والمجموعة الجيوسياسية لمنصب رئيس المجلس.
8. تمشياً مع أحكام [المادة 25.1](#) من النظام الأساسي للاتحاد البرلماني الدولي [والقاعدة 7](#) من قواعد اللجان الدائمة يكون رئيس مجلس منتدى البرلمانين الشباب عضواً بحكم منصبه في اللجنة التنفيذية للاتحاد البرلماني الدولي وفي مكاتب اللجان الدائمة.
9. يحل أصغر عضو حاضر في المجلس محل الرئيس في حالة غيابها/ا.
10. يفتح الرئيس الجلسات ويعلقها ويغلقها، ويوجه عمل منتدى البرلمانين الشباب، وينظر في مراعاة القواعد، ويدعو المتحدثين، ويطرح المسائل للتصويت، ويعرض نتائج التصويت، ويعلن اختتام الجلسات.
11. يقدم الرئيس تقريراً عن عمل المجلس إلى منتدى البرلمانين الشباب.



VI. المقررون

القاعدة 6

1. يعين منتدى البرلمانين الشباب مقررين لإعداد "تقارير النظرة العامة للشباب" حول البنود المدرجة على جدول أعمال الجمعية العامة. تتضمن هذه التقارير توصيات من منظور الشباب حول البنود المدرجة على جدول أعمال اللجان و/ أو المجموعات. يجوز لجميع أعضاء منتدى البرلمانين الشباب المساهمة في تقارير نظرة عامة للشباب من خلال مناقشة وتقديم اقتراحاتهم وتعليقاتهم إلى المقررين. يجب مناقشة التقارير في اجتماعات منتدى البرلمانين الشباب وباستخدام أدوات تكنولوجيا المعلومات والاتصالات. تبقى التقارير النهائية على مسؤولية مؤلفيها.
2. يحضر المقررون جلسات اللجنة والمجموعة لتقديم تقاريرهم وتوصياتهم.
3. يقدم المقررون عرضاً موضوعياً لعمل منتدى البرلمانين الشباب، مع مراعاة آراء الأغلبية والأقلية.

VII. جدول الأعمال والتقارير

القاعدة 7

1. يرسل الأمين العام جدول أعمال منتدى البرلمانين الشباب إلى جميع أعضاء الاتحاد البرلماني الدولي، الذي ينفذ القرارات التي يتخذها المجلس الحاكم والجمعية العامة.
2. يقدم رئيس المجلس النتائج التي توصل إليها منتدى البرلمانين الشباب ومجلسه إلى المجلس الحاكم والجمعية العامة.

VIII. الأمانة العامة

القاعدة 8

في الجمعيات العامة النظامية، يجري عمل المنتدى في إطار الترتيبات العملية والموارد البشرية القائمة.



RULES AND WORKING MODALITIES OF THE FORUM OF YOUNG PARLIAMENTARIANS OF THE IPU¹

Adopted in March 2014 and amended in April 2017 and October 2019.

I. MANDATE

RULE 1

The Forum of Young Parliamentarians is a permanent body of the IPU dedicated to enhancing the quantitative and qualitative participation of youth in parliaments and in the IPU.

II. OBJECTIVES

RULE 2

1. The objectives of the Forum of Young Parliamentarians are as follows:
 - (a) Broaden diversity and inclusiveness by increasing the presence of young parliamentarians at IPU Assemblies and meetings;
 - (b) Strengthen the added value of youth in the IPU by incorporating a youth perspective in the IPU's agenda and work and building bridges between the IPU and youth organizations;
 - (c) Achieve better parliaments and stronger democracies by promoting youth participation in parliaments and reaching out to young people involved in politics; and
 - (d) Ensure better follow-up and implementation of decisions and recommendations contained in the IPU resolution on "Youth participation in the democratic process", adopted by the 122nd Assembly in Bangkok.
2. Through its action, the Forum will contribute to achieving the objectives of the IPU.

III. WORKING MODALITIES

RULE 3

1. The Forum of Young Parliamentarians shall meet at each IPU Assembly (cf. [Statutes, Art. 24](#)).
2. It shall debate subject items placed on the agenda of the Assembly from a youth perspective and make recommendations to Committees, Groups and the Governing Council.
3. The Forum of Young Parliamentarians shall debate other youth-related issues and report back on them to the Governing Council.

IV. COMPOSITION

RULE 4

1. The Members of the IPU shall be represented at the meetings of the Forum of Young Parliamentarians by their delegates who are below the age of 45 years.
2. Other delegates interested in youth issues may also attend the meetings of the Forum of Young Parliamentarians in an observer capacity.

¹ In these Rules, whenever the words "delegate", "rapporteur" and "author" are used, they should be construed as referring to both women and men.

V. BOARD OF THE FORUM OF YOUNG PARLIAMENTARIANS

RULE 5

1. An elected bureau, known as the "Board of the Forum of Young Parliamentarians", shall represent the Forum of Young Parliamentarians and conduct its work.
2. The Board shall draw up the convocations of the Forum of Young Parliamentarians in consultation with the Secretary General, who gives effect to the relevant decisions taken by the Governing Council and the Assembly.
3. The Board shall be composed of two representatives from each of the IPU geopolitical groups, a man and a woman.
4. The Board shall be elected every two years.
5. Officers shall be elected or re-elected at the first annual session of the Forum of Young Parliamentarians by an absolute majority of the votes cast.
6. The Board shall be presided over by a President, who shall be a member of the Board. He/she shall be elected by the members of the Board.
7. A president shall be elected every two years. The same president cannot hold office for two consecutive terms. Gender and geopolitical rotation are mandatory at each election of the president. A separate vote shall be held by secret ballot whenever there is more than one candidate of the same sex and geopolitical group for the position of president of the Board.
8. In conformity with the provisions of [Article 25.1](#) of the IPU Statutes and [Rule 7](#) of the Rules of the Standing Committees the President of the Board of the Forum of Young Parliamentarians shall be an ex officio member of the IPU Executive Committee and of the Bureaux of the Standing Committees.
9. The youngest member of the Board present shall replace the President in his/her absence.
10. The President shall open, suspend and close sittings, direct the work of the Forum of Young Parliamentarians, see that the Rules are observed, call upon speakers, put questions to a vote, make known the results of voting and declare the sessions closed.
11. The President shall report back on the work of the Board to the Forum of Young Parliamentarians.

VI. RAPPORTEURS

RULE 6

1. The Forum of Young Parliamentarians shall appoint rapporteurs to prepare "youth overview reports" on the subject items placed on the agenda of the Assembly. These reports shall include recommendations from a youth perspective on the items placed on the agenda of Committees and/or Groups. All members of the Forum of Young Parliamentarians may contribute to the youth overview reports by debating and submitting their suggestions and comments to the rapporteurs. The reports shall be debated at the meetings of the Forum of Young Parliamentarians and using information and communication technology tools. The final reports shall remain the responsibility of their respective authors.

2. The rapporteurs shall attend Committee and Group sessions to present their reports and recommendations.
3. The rapporteurs shall give an objective account of the Forum of Young Parliamentarians' work, taking into consideration the views of the majority and minority.

VII. AGENDA AND REPORTS

RULE 7

1. The agenda of the Forum of Young Parliamentarians shall be communicated to all Members of the IPU by the Secretary General, who gives effect to the decisions taken by the Governing Council and the Assembly.
2. The conclusions of the Forum of Young Parliamentarians and its Board shall be presented by the President of the Board to the Governing Council and the Assembly.

VIII. SECRETARIAT

RULE 8

At statutory Assemblies, the work of the Forum shall be conducted within the framework of existing practical arrangements and human resources.